

论著

丹参酮IIA对新生大鼠缺氧缺血性脑损伤磷酸化NMDA受体1表达及细胞内游离钙浓度的影响

黑明燕, 刘芙蓉, 罗娅丽

中南大学湘雅三医院儿科, 长沙 410013

摘要:

目的: 观察丹参酮IIA (TanIIA) 对新生大鼠缺氧缺血性脑损伤 (HIBD) 脑皮质神经细胞S897位点磷酸化的NMDA受体-1亚基 (phospho-NR1 S897) 表达以及细胞内游离钙离子浓度 ($[Ca^{2+}]_i$) 的影响, 探讨TanIIA对HIBD的保护作用机制。方法: 7日龄新生SD大鼠240只随机分为正常对照组、HIBD组及HIBD+TanIIA组, 按Rice-Vannucci方法制作HIBD动物模型, 时间点选择HIBD后3, 6, 12和24 h (各组各时间点n=10)。TanIIA按1 μ g/g每12 h腹腔注射1次。应用Fura-2 AM 标记和日立F-4500型荧光扫描仪测定 $[Ca^{2+}]_i$ 。应用免疫荧光组化染色方法测定phospho-NR1 S897的表达。结果: (1) 与正常对照组比较, HIBD组损伤侧脑细胞 $[Ca^{2+}]_i$ 绝对值和损伤侧与对侧的 $[Ca^{2+}]_i$ 比值明显升高, 各时间点的差异均具有统计学意义 ($P<0.05$); 与HIBD组比较, HIBD+ TanIIA组各时间点的 $[Ca^{2+}]_i$ 升高的程度均有所减轻, 其中24 h 损伤侧与对侧的 $[Ca^{2+}]_i$ 比值较HIBD 组降低24.9%, 差异具有统计学意义 ($P<0.05$)。 (2) 正常对照组大脑皮质有大量均匀分布的phospho-NR1 S897 染色阳性细胞。与正常对照组比较, HIBD组各时间点损伤侧脑皮质区phospho-NR1 S897阳性表达细胞数和绿色荧光强度均明显降低, 差异均具有统计学意义 ($P<0.05$)。与HIBD组比较, HIBD+ TanIIA组各时间点的损伤侧脑皮质区phospho-NR1 S897阳性表达细胞数和绿色荧光强度均升高, 其中HIBD后3 h和24 h的差异具有统计学意义 ($P<0.05$)。结论: TanIIA可以减轻HIBD导致的脑皮质区phospho-NR1 S897表达减弱的程度, 并降低HIBD导致的 $[Ca^{2+}]_i$ 升高的程度, 提示TanIIA对脑细胞的保护作用可能是通过影响NMDA受体的表达, 减少细胞内游离钙聚集而达到的。

关键词: 丹参酮IIA 缺氧缺血 脑损伤 phospho-NR1 S897 大鼠

Effect of Tanshinone IIA on phosphorylated NMDA receptor 1 expression and intracellular free calcium concentration in neonatal SD rats with hypoxic ischemic brain damage

HEI Mingyan, LIU Furong, LUO Yali

Department of Pediatrics, Third Xiangya Hospital, Central South University, Changsha 410013, China

Abstract:

Objective To determine the effect of Tanshinone IIA (TanIIA) on the phosphorylated NMDA receptor 1 at Serine 897 site (phospho-NR1 S897) and intracellular free calcium concentration ($[Ca^{2+}]_i$) in neonatal SD rats with hypoxic ischemic brain damage (HIBD), and to explore the neuroprotective mechanism of TanIIA in HIBD. Methods Neonatal SD rats were randomly divided into a normal control, and an HIBD and TanIIA+HIBD group. Rice-Vannucci method was used for HIBD animal model. Time points were: 3, 6, 12, and 24 h after HIBD (n=10 in each group at each time point). TanIIA was intraperitoneally given at 1 μ g/g every 12 h. Fura-2AM was used to mark the fluorescent calcium probe and $[Ca^{2+}]_i$ was measured by a Hitachi F-4500 Fluorescence Spectrophotometer. Fluorescent immunohistochemical study was used for the expression of phospho-NR1 S897. Results (1) Compared with the normal control group, both the $[Ca^{2+}]_i$ absolute number and ipsi-/contra-lateral ratio were increased at each time point with statistical significance ($P<0.05$). Compared with the HIBD group, the $[Ca^{2+}]_i$ in the HIBD+ TanIIA group was decreased at each time point. At 24 h after HIBD, the ipsi-/contra-lateral ratio of HIBD+ TanIIA group was 24.9% less than that of HIBD group with statistical significance ($P<0.05$). (2) In the normal control group, abundant phospho-NR1 S897 positive cells were nicely distributed in the cortex. Compared with the normal control group, at each time point, both the absolute number of phospho-NR1 S897 positive cells and the fluorescent intensity of phospho-NR1 S897 in the ipsilateral cortex of the HIBD group were decreased with statistical significance ($P<0.05$). Compared with the HIBD group, both the absolute number of phospho-NR1 S897 positive cells and the fluorescent intensity of phospho-NR1 S897 in the ipsilateral cortex of HIBD+ TanIIA were increased. There was significant difference at 3 and 12 h after the HIBD ($P<0.05$). Conclusion TanIIA reduced the HIBD-caused down-regulation of phospho-NR1 S897 and the HIBD-caused $[Ca^{2+}]_i$ elevation in the cortex. The neuroprotective effect of TanIIA may be related to influencing NMDA receptor expression and decreasing intracellular free calcium aggregation.

Keywords: Tanshinone IIA; hypoxia-ischemia; brain damage; phospho-NR1 S897; rat

收稿日期 2009-12-24 修回日期 网络版发布日期

DOI: 10.3969/j.issn.1672-7347.2010.

基金项目:

通讯作者: 黑明燕

作者简介:

作者Email: heiming_yan@yahoo.com.cn

参考文献:

扩展功能

本文信息

- Supporting info
- PDF (2270KB)
- [HTML全文]
- 参考文献[PDF]
- 参考文献

服务与反馈

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- 引用本文
- Email Alert
- 文章反馈
- 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- 丹参酮IIA
- 缺氧缺血
- 脑损伤
- phospho-NR1 S897
- 大鼠

本文作者相关文章

PubMed

- [1] 陈志辉. 丹参联合aFGF对新生缺氧缺血性脑损伤大鼠大脑的保护作用 [J]. 广东医学院学报, 2007, 25(6): 611-613.
- CHEN Zhihui. The protective role of salvia miltiorrhiza plus aFGF in the brain injured by the shortage of blood and oxygen in baby rats [J]. Journal of Guangdong Medical College, 2007, 25(6): 611-613.
- [2] 傅 J, 黄 H, 刘 J, et al. Tanshinone IIA protects cardiac myocytes against oxidative stress-triggered damage and apoptosis [J]. Eur J Pharmacol, 2007, 568(1/3): 213-221.
- [3] 张玉方, 赵春景. 丹参酮IIA磺酸镁对大鼠急性心肌梗死的保护作用及机制 [J]. 重庆医科大学学报, 2009, 34(12): 1676-1678.
- ZHANG Yufang, ZHAO Chunjing. Protective effects of magnesium Tanshinone IIA sulfonate on acute myocardial infarction in rats [J]. Journal of Chongqing Medical University, 2009, 34(12): 1676-1678.
- [4] 李永胜, 王照华, 王进, 等. 丹参酮IIA对腹主动脉缩窄大鼠肥厚心肌血管紧张素受体及细胞内游离钙离子浓度的影响 [J]. 中国急救医学, 2008, 28(6): 515-518.
- LI Yongsheng, WANG Zhaohua, WANG Jin, et al. Effect of Tanshinone IIA on angiotensin receptor and free calcium ion in hypertrophic myocardium of rats due to abdominal aorta constriction [J]. Chinese Journal of Critical Care Medicine, 2008, 28(6): 515-518.
- [5] 潘静, 陈生弟. NMDA受体与神经退行性疾病的关系 [J]. 上海交通大学学报: 医学版, 2009, 29(1): 98-101.
- PAN Jing, CHEN Shengdi. Relationship between NMDA receptors and neuro degenerative diseases [J]. Journal of Shanghai Jiaotong University. Medical Science, 2009, 29(1): 98-101.
- [6] Rice J E, Vannucci R C, Brierley J B. The influence of immaturity on hypoxic-ischemic brain damage in the rat [J]. Ann Neuro, 1981, 19(2): 131-141.
- [7] Levin R M, Hypolite J, Longhurst P A, et al. Comparison of the contractile and metabolic effects of muscarinic stimulation with those of KCl [J]. Pharmacol, 1991, 42(3):142-150.
- [8] 杜玮, 魏玉辉, 赵刚, 等. RP-HPLC同时测定大鼠血浆中4种丹参酮的浓度及药动学研究 [J]. 中国药理学杂志, 2008, 43(10): 786-789.
- DU Wei, WEI Yuhui, ZHAO Gang, et al. Simultaneous determination of four tanshinones in rat plasma by high performance liquid chromatography and Its application to pharmacokinetic studies [J]. Chinese Pharmaceutical Journal, 2008, 43(10): 786-789.
- [9] 陈斌, 朱梅, 邢旺兴, 等. 丹参中丹参酮IIa的SFE-CGC法测定 [J]. 药学报, 2001, 36(1): 55-57.
- CHEN Bin, ZHU Mei, XING Wangxing, et al. SFE-CGC determination of tanshinone in salvia miltiorrhiza bunge [J]. Acta Pharmaceutica Sinica, 2001, 36(1): 55-57.
- [10] 鲁文红, 何治. 丹参酮IIA对海马细胞缺氧缺血损伤的保护作用及其机制探讨 [J]. 广东医学, 2009, 30(3): 364-366.
- LU Wenhong, HE Zhi. Protective effect and mechanism of Tanshinone IIA to hypoxia glucose-depletion injury in hippocampal cells [J]. Guang Dong Medical Journal, 2009, 30(3): 364-366.
- [11] Dong K, Xu W, Yang J, et al. Neuroprotective effects of Tanshinone IIA on permanent focal cerebral ischemia in mice [J]. Phytother Res, 2009, 23(5): 608-613.
- [12] 王荣, 孙建田, 贺云波. 丹参酮IIA治疗缺血性脑卒中的疗效及经济学评价 [J]. 中华神经医学杂志, 2007, 6(9): 967-969.
- WANG Rong, SUN Jiantian, HE Yunbo. The efficacies of tanshinone IIA for the treatment of ischemic cerebral stroke and its economic evaluation [J]. Chinese Journal of Neuromedicine, 2007, 6(9): 967-969.
- [13] Johnston M V. Excitotoxicity in perinatal brain injury [J]. Brain Pathol, 2005, 15(3): 234-240.
- [14] Ahmed S M, Weber J T, Liang S, et al. NMDA receptor activation contributes to a portion of the decreased mitochondrial membrane potential and elevated intracellular free calcium in strain-injured neurons [J]. J Neurotrauma, 2002, 19(12):1619-1629.
- [15] Alano C C, Beutner G, Dirksen R T, et al. Mitochondrial permeability transition and calcium dynamics in striatal neurons upon intense NMDA receptor activation [J]. J Neurochem, 2002, 80(3):531-538.
- [16] 黑明燕, 伍志翔, Inderjeet Bhatia, 等. 缺氧缺血对脑皮质细胞磷酸化NMDA受体-1亚单位表达的影响 [J]. 中华儿科杂志, 2006, 44(6): 465-466.
- HEI Mingyan, WU Zhixiang, Inderjeet Bhatia, et al. Effect of hypoxia and ischemia on expression of phosphorylated NMDA receptor-1 subunit of cerebral cortex cells [J]. Chinese Journal of Pediatrics, 2006, 44(6): 465-466.
- [17] 李永胜, 王照华, 王进, 等. 丹参酮IIA对压力超负荷大鼠肥厚心肌血管紧张素受体的影响 [J]. 中国中西医结合杂志, 2008, 28(7): 632-636.
- LI Yongsheng, WANG Zhaohua, WANG Jin, et al. Effect of tanshinone IIA on angiotensin receptor in hypertrophic myocardium of rats with pressure over-loading [J]. Chinese Journal of Integrated Traditional and Western Medicine, 2008, 28(7): 632-636.
- [18] Dong K, Xu W, Yang J, et al. Neuroprotective effects of Tanshinone IIA on permanent focal cerebral ischemia in mice [J]. Phytother Res, 2009, 23(5): 608-613.

本刊中的类似文章

1. 朱淑娟¹, 2, 钱亦华¹, 史利利¹, 杨维娜¹, 冯新正¹, 李翠琴³, 刘勇¹. 丹参酮IIA对 $\alpha\beta 25-35$ 引起的Meynert核团神经元钙电流变化的影响[J]. 中南大学学报(医学版), 2010,35(8): 840-